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آلودگی هوا در تهران، معضلی است 
که در سال های اخیر همواره گریبان گیر 
کلانشهرها بوده است. عوامل زیادی در 
این سال ها موجب تشدید این مشکل و 
راه  حل های زیادی نیز برای مقابله با آن 
مطرح شده است. معاون مرکز ملی هوا 
و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به دوراهی همیشگی میان 
معیشــت و آلودگی هوا، از راهکارهای 

مقابله با معضل آلودگی هوا می گوید. 
داریــوش گل علیــزاده در گفت 
و گو با ایســنا ضمن تاکیــد بر اهمیت 
طرح های زیرســاختی و هزینه بر در 
کشور خاطرنشان کرد: اثربخش ترین 
تکالیف برای کاهش آلودگی هوا، تکالیف 
هزینه ای هستند یعنی بیشتر آن ها مانند 
نوسازی، حمل و نقل عمومی و توسعه 
نیروگاه ها یا انرژی تجدیدپذیر نیاز به 
تخصیص اعتبار دارند. این تکالیف به 
دلایلی مانند اعمال تحریم ها و افزایش 
هزینه ها محقق نشده اند. دستگاه های 
نظارتی نیز عملکرد دستگاه های مکلف 
را بر اســاس قانون هوای پاک زیر نظر 
گرفتند و گزارش خود را به مراجع بالاتر 
ارائه دادند. اگر توجیهات دستگاه ها قابل 
پذیرش نباشد، تحت عنوان ترک فعل 

مراجع قضایی اقدام خواهند کرد.
وی درباره میزان نظارت ســازمان 
محیط زیست بر صنایع و گفته رئیس 

ســابق این ســازمان مبنی بــر اینکه 
»زورمان به خودروسازان نمی رسد«، 
گفت: نه!  چرا زورمان نمی رسد؟ در واقع 
دوگانگی میان آلودگی هوا و معیشت 
وجود داشته است. ســعی کردیم که 
اگر یک واحد آلودگــی تولید می کند، 
تا حد امکان فعالیتش متوقف نشود و 
راهکارهای دیگری برای مقابله با مشکل 
آلودگی آن در دســتور کار قرار گیرد. 
روش هایی مانند جریمه واحد مربوطه و 
قرار دادن آن در فهرست صنایع آلاینده 
کارهایی بود که مــا برای مجاب کردن 
واحد صنعتی به نصب سیســتم های 
کنترلی انجام دادیم. علیرغم همه این 
تلاش ها هنوز این دوراهی میان معیشت 
و آلودگــی هوا وجــود دارد و در زمینه 
جلوگیری از تردد خودروهای دودزا هم 

همین مشکل را داریم.
معاون مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره 
صدور مجــوز از طرف این ســازمان 
بــرای شــماره گذاری تاکســی های 
یورو۴ برخلاف قانون هــوای پاک در 
سال گذشــته و فقدان توان لازم برای 
مقاومت در برابر خودروسازان اظهارکرد: 
اســتاندارد خودرو در هیئــت وزیران 
تصویب می شــود. هیئــت وزیران بر 
اساس دستور العمل، درصورتی که خط 
تولید یک خودرو در شرف اتمام باشد و 

تعداد کمی از خودروهای موجود باقی 
مانده باشد، اجازه شماره گذاری آن ها 
را می دهــد البته در موضــوع کاهش 
آلودگی تفاوت زیادی میان یورو ۴ و یورو 
۵ وجود ندارد و نکته مهم تداوم شرایط 
اســتاندارد خودرو پس از وارد شدن به 
چرخه مصرف اســت. مشــکل ما این 
است که قطعات مربوط به آلایندگی در 
خودرو پس از چهار یا پنج سال معیوب 

می شوند اما تعویض نمی شوند.
ضرورت استفاده از خودروهای 

کم مصرف و برقی
وی راهکار مقابله با این مشــکل را 
استفاده از خودروهای کم مصرف و برقی 
و سوخت های تجدیدپذیر و پاک ذکر 
و اظهارکرد: با توجه به اینکه کشــور ما 
جزو کشورهای اول در زمینه ظرفیت 
انرژی های خورشــیدی است می توان 
علاوه بر تامین انرژی کشــور حتی به 
صادرات برق اندیشــید عــلاوه بر این 
استفاده از ســوخت های پاک در حوزه 
مدیریت بحران نیز تاثیرات مثبتی دارد 
و از خطر انفجار مخازن گاز در شــرایط 

بحرانی مانند زلزله می کاهد.
 هزینه بالا، چالش اصلی
 برقی کردن وسایل نقلیه

 گل علیزاده با اشاره به چالش های 
پیش رو برای اســتفاده از خودروها و 
موتورسیکلت های برقی گفت: یکی از 

اصلی ترین چالش ها برای برقی کردن 
وسایل نقلیه، هزینه بالای آن هاست. 
بیش از ۴۰ درصد قیمــت موتورهای 
برقی را باتری آن ها تشــکیل می دهد. 
در این شرایط زیرساخت برای تسهیل 
تعویض باتری در وســایل نقلیه برقی 
باید ایجاد شود. با توجه به اینکه موتور در 
کشور ما بیشتر به عنوان وسیله معیشت 
شــناخته و از آن برای جابجایی بارنیز  
استفاده می شود، قشری که از این وسیله 
استفاده می کنند، جزو اقشار کم درآمد 
جامعه محسوب می شود. لذا نمی توان 
انتظار خرید موتورسیکلت های برقی را 

از سوی آنان داشت.
وی با تاکید بر لزوم توسعه حمل و نقل 

عمومی اظهارکرد: سیاستگذاری ما باید 
به گونه ای باشد که روی توسعه حمل 
و نقل عمومی تلفیقی سرمایه گذاری 
کنیم. حمل و نقل عمومی تلفیقی باید 
همراه با توسعه خودروهای برقی و دارای 
سوخت پاک باشد و به موازات آن، توسعه 
شبکه مترو نیز در دستور کار قرار گیرد. 
استفاده از اتوبوس های هیبریدی و یا 
استفاده از ســوخت یورو ۶، از اقدامات 
مثبتی است که می تواند در این جهت 

انجام شود.
 تبعات آلودگی هوا 
برای سلامت مردم

معاون مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط  زیست تاکید 
کرد: ما باید تلاش کنیــم تا حد امکان 
میزان انتشار آلاینده ها را کاهش دهیم. 
هر چه قدر میزان انتشــار بالاتر باشد، 
آلودگی هوا به علت وارونگی دما بیشتر 
است. متاسفانه برخلاف دیگر نقاط دنیا 
که برای بارگذاری صنعتی ابتدا قدرت 
باد و توانایی آن بــرای رقیق کردن هوا 
سنجیده می شود، در کشور ما این فرایند 
اتفاق نمی افتد.  ما به صــورت پیاپی از 
صنایع مختلف بهره برداری می کنیم. 
کلیــه موتورخانه هــا و ســامانه های 
گرمایشی در بخش تجاری و خانگی و 
صنایع از گاز استفاده می کنند و گاز هم 
نوعی سوخت فسیلی محسوب می شود 
و ناکس و منواکسیدکربن تولید می کند. 
بر اســاس ماده ۱۷ قانــون هوای پاک 
تکلیف شده که باید موتورخانه ها معاینه 
فنی شوند. اگر مشعل های موتورخانه ها 
تنظیم نباشــد، گاز بیشتری مصرف 
می کنند و باید پول بیشتری پرداخت 

کنند
وی با تاکید بر اینکه آلودگی هوا به 
عنوان معضلی که همه اقشار جامعه 
درگیر آن ها هستند، گفت: آلودگی 
هوا در کنار همه چالش هایی که دارد 
سبب آسیب جدی به سلامت مردم 
می شود و مشکلات زیادی به خصوص 

برای سیســتم تنفســی فرد ایجاد 
می کند. این آســیب ها هزینه های 
درمانی بر مردم تحمیل می کند و در 
برخی موارد موجــب بروز معضلات 
جدی و غیرقابل درمان برای سلامتی 

مردم می شود.
معاون مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط  زیست افزود: 
براســاس آمار وزارت بهداشــت در 
شــهرهای آلوده میانگین عمر افراد 
پنج ســال کمتر و این نشــان دهنده 
تاثیراتی است که مشکلات شهرهای 
صنعتی روی زندگی و ســلامت مردم 
می گذارد. بر اساس این آمار۳۰ میلیارد 
دلار هزینه اقتصادی آسایش از دست 
رفته ناشــی از آلودگی هوا در سال ۹۹ 
بوده است این در حالیست که با تامین 
اعتبارات نوسازی حمل و نقل عمومی 
و ... می توان بخش اعظمی از آلودگی ها 

را کاهش داد.
گل علیزاده در پایــان تاکید کرد: 
همه ما در شــهر تهران در معرض این 
آلودگی هستیم و هر کدام از ما به عنوان 
یک شهروند، وظیفه داریم مسئولیت 
اجتماعی خود را بــرای مدیریت این 
مشــکل انجام دهیم. همه مــا در یک 
کشتی هســتیم و باید به این موضوع 
توجه کنیم که تک تــک افراد جامعه 

درگیر این چالش هستند.

جلوگیری از تردد خودروهای دودزا، یکی از مصادیق این معضل است؛

دوراهی آلودگی هوا و معیشت

نشست

استاندار کهگیلویه و بویراحمد از عملکرد 
بنیاد شهید و امور ایثارگران استان انتقاد کرد و 
گفت: بنیاد شهید تعداد زیادی بنگاه اقتصادی 
دارد که فقط پول های آن چنانی در بانک ها و 
هلدینگ ها جمع می کننــد و این پول ها باید 

خرج خانواده شهدا شود. 
به گــزارش ایلنا از یاســوج، ســید علی 
احمدزاده در نشســت با جمعــی از جانبازان 
بالای ۵۰ درصد استان کهگیلویه و بویراحمد 
افزود: بنیاد شهیدی که نمی تواند برای جانباز 

عصا بخرد به چه درد می خورد؟وی با ابراز تاسف 
از اینکه بنیاد شــهید کاملا تغییر مسیر داده و 
اصلا معلوم نیست این اداره چرا ایجاد شده و به 
چه سمتی پیش می رود، خاطرنشان کرد: همه 
نیازهای ایثارگران با نصف سرمایه یکی از صدها 
بنگاه و هلدینگ زیرمجموعه بنیاد شهید مثل 

کوثر حل می شود.
به گفته اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد، 
این ســرمایه ها بــرای خرید ویلچــر، عصا و 
خدمت رسانی به فرزند شهداست و اگر قانون 

ناقص است باید آن را تغییر داد؛ چرا که وظیفه 
مســئولان درســت کردن قوانین در جهت 

خدمت به مردم است.
 مُدیری که به جانباز دستبند بزند

 مدیر من نیست
احمدزاده به موضوع خودســوزی یکی از 
فرزندان شهدای دفاع مقدس در جلوی اداره کل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران این استان هم اشاره 
و تصریح کرد: انتقادی که من از مسئولان اداره 
کل بنیاد شهد داشتم این بود که چرا وقتی این 
فرزند شهید اینقدر ناراحت بود که می خواست 
دست به خودکشی بزند کسی به من  اطلاع نداد 

تا بدانم او چه می خواهد.
وی تیم فعلی مدیران اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد را مدیران انتخابی خود ندانســت و 
اظهارداشــت: مدیری که می گوید به جانباز 

دستبند بزنید مدیر من نیست.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد با طرح این 
سئوال که شاید بپرســید چرا مدیران خودم 
را هنوز انتخاب نکــرده ام؟ ادامــه داد: همه 
شرایط دست من نیست و من هم نمی خواهم 
در انتخاب مدیران خطــا و بعدها جبران کنم 
. معتقدم برای انتخاب نیروهای شایســته در 
استان به وقت نیاز دارم.استاندار کهگیلویه و 

بویراحمد گفت:من اگر فرمانداران را بخواهم 
عوض کنم و نیرو بیاورم نمــی توانم، چون در 
این چند ســال ظرفیت اســتانداری را کاملا 
پرُ کرده اند و حتی در دانشــگاه علوم پزشکی 
یاسوج ۲۴۰ نفر نیرو آورده اند و در این دولت، 

ما جا برای نیروی جدید نداریم.
استاندار شدن من از سر صدقه شماست

احمدزاده با بیان اینکه به شــما جانبازان 
و خانواده های شــاهد در اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد کم خدمت شده امیدوارم دردی که 
کشیده اید جبران شــود، یادآورشد: اگر امروز 

استاندار اینجا هستم از صدقه سر شما است.
وی گفت: از خانــواده ایثارگران خواهش 
می کنم صبور باشــند، می دانــم فرزندانتان 
بیکار ند و شرایط سختی دارند اما قول می دهم 
تمامی قوانین اجرا و ســهمیه اعمال شود چرا 
که دولت ســیزدهم دولت جهادی است و در 
فرهنگ جهادی، جهادگــران دارای حرمت 

هستند.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد به سهمیه 
اســتخدامی فرزنــدان شــهدا و ایثارگر در 
دستگاه های اداری هم اشــاره و اظهار داشت: 
حداقل جذب نیرو از فرزندان شهدا، ایثارگران 
و جانبازان در دســتگاه های اداری ۲۵ درصد 

است و این بدان معناست که دست مدیران باز 
بود که بیشتر هم جذب کنند اما متاسفانه همان 

حداقل را نیز رعایت نکرده اند.
وی گفت: به نهادهای نظارتی گفته ام تمامی 
استخدام های سال های اخیر را بررسی کرده و 
هر مدیری که حق و سهمیه ایثار گران را رعایت 
نکرده باید جوابگو شــود و سئوال ما این است 
که چرا وقتی فرزند شهیدی متقاضی بوده او را 
دور زده اند و نیروی مورد نظر خودشان را وارد 

سیستم کرده اند؟
احمدزاده بدون اشاره به نام مدیر یا مدیرانی 
در اســتان کهگیلویه و بویراحمــد در دولت 
گذشــته، ادامه داد: برخی مدیــران، اقوام و 
خویشان خود را به نام شــرکتی وارد دستگاه 
ها کرده اند و بعد هم بدون ضابطه آنها را تبدیل 
وضعیت کرده اند اما ایثارگر را اســتخدام نمی 
کنند و البته بطورحتم همه اینها تخلف است و 

باید رسیدگی شود.
مدیر ارشــد اجرایی دولت ســیزدهم در 
استان کهگیلویه و بویراحمد با تاکید براینکه 
هر مدیری که منصوب می شــود باید قدردان 
خانواده ایثارگران باشــد، خاطرنشــان کرد: 
 اگر مدیری منصوب شــد و به خانواده شهید

 بی احترامی کرد حتما عزل می شود.

استاندار کهگیلویه و بویراحمد مطرح کرد

انتقادازجمعآوریپولهایبنیادشهیددربانکهاوهلدینگها

داریوش گل علیزاده: 
اثربخش ترین تکالیف 

برای کاهش آلودگی هوا، 
تکالیف هزینه ای هستند 

یعنی بیشتر آن ها مانند 
نوسازی، حمل و نقل عمومی 

و توسعه نیروگاه ها یا 
انرژی تجدیدپذیر نیاز به 

تخصیص اعتبار دارند

مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم 
سازمان حفاظت محیط  

زیست: براساس آمار وزارت 
بهداشت در شهرهای 

آلوده میانگین عمر افراد 
پنج سال کمتر است و این 

نشان دهنده تاثیراتی است 
که مشکلات شهرهای 
صنعتی روی زندگی و 

سلامت مردم می گذارد
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فرمانده انتظامی تهران بزرگ هشدار داد
افزایشحجمسلاحدرپایتخت
فرمانــده انتظامی 
تهــران بــزرگ از 
افزایش حجم ســلاح 
در پایتخــت خبر داد 
و بر ضــرورت افزایش 

مجازات افراد مرتبط با سلاح تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، سردار حســین رحیمی در 
حاشــیه اجرای طرح »اقتدار« با حضور در جمع 
خبرنگاران درباره اســتفاده از سلاح در پایتخت و 
کشفیات آن گفت: متاسفانه حجم سلاح در پایتخت 
مقداری زیاد شده است و ما گزارشی را درباره آن به 

مسئولان و دستگاه های مربوطه اعلام کردیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا افزایش سلاح 
در پایتخت شــائبه امنیتی هم دارد یا خیر؟ گفت: 
چنین موضوعی نیز مطرح است و قطعا این موضوع 

تاثیر امنیتی هم خواهد داشت.
    

افزایش30درصدیثبتنام
کودکاناتباعخارجیدرکشور

سرپرست امور بین الملل وزارت کشور از افزایش 
۳۰درصدی ثبت نــام کودکان اتبــاع خارجی در 
ایران خبر داد و گفت: هر کــدام از این کودکان ۵ تا 
۶ میلیون هزینه ماهانه دارند که تامین این هزینه 
نیازمند حمایت های موثر نهادهای بین المللی مانند 

یونیسف است.
مسعود گودرزی در نشست مشترک با تدچایبان، 
مدیر منطقه ای یونیسف در خاورمیانه و شمال آفریقا 
اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران به رغم مشکلات 
مختلف در حوزه های اقتصادی،  بر اساس آموزه های 
دینی و تعالیم اسلامی کودکان بی سرپرست و آواره 
را میزبانی و از آنها حمایت هــای مختلف مادی و 

معنوی کرده است.
    

مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع توانیر:
۱0میلیونچراغروشناییمعابر

نیازبهاصلاحدارند
 مدیــرکل دفتــر 
نظــارت بــر توزیــع 
شرکت تولید، انتقال 
و توزیع نیــروی برق 
ایران )توانیر( با اشاره 
به وجود ۱۰ میلیون چراغ روشنایی معابر که مصرفی 
معادل یک هزار مگاوات دارنــد، گفت: چراغ های 
فعلی با هدف اعمال صرفه جویی در مصرف اصلاح 

خواهند شد.
به گزارش ایرنا، مســعود صادقی با بیان اینکه 
صرفه جویی در همه زمینه ها ضروری است، افزود: 
شــرکت توانیر راهکارهای علمی مختلفی را برای 
تعدیل روشنایی و صرفه جویی در دستور کار قرار 
داده که یکی از آن ها، استفاده از فناوری چراغ های 

فوق کم مصرف است.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه در آستانه ورود به 
فصل سرما هستیم و اهمیت تامین سوخت گاز برای 
نیروگاه ها، صرفه جویی در همه زمینه های ممکن 

ضروری است.
وی گفت: تعدیل روشنایی معابر به طور سنتی 
به این معناست که چراغ های روشنایی داخل شهر 
را به صورت یک در میان روشن می کنند، اما شرکت 
توانیر در این زمینه رویکردی تحول گرا دارد و سال 
گذشته اقدام های مهمی در چند محور انجام شده 
که یکی از آنها اســتفاده از فناوری چراغ های فوق 
کم مصرف شــامل چراغ های ال. ای. دی و اس. ام. 

دی است. 
    

وضعیتشکنندهذخایرخون
درتهران

مدیرکل انتقال خون اســتان تهران، گفت: در 
حال حاضر ذخایر خونی استان تهران در وضعیت 

بدی نیست، اما بسیار شکننده است.
محمدرضا مهدی زاده در گفت وگو با ایســنا، 
تصریح کرد: بر این اساس اگر مردم به صورت مکرر 
و مستمر مراجعه نکنند، ممکن است به وضعیت 

بحرانی وارد شویم.
به گفته وی، مراجعه از شــهرهای دیگر برای 
درمان، آمار بالای بیماران تالاسمی و هموفیلی و 
آمار بالای سوانح و حوادث و... باعث شده که مصرف 
خون و فرآورده های خونی در استان تهران بالا باشد.

    
توقفانتشارضمائمهمشهری

از قرار معلوم مدیران جدید روزنامه همشهری 
تصمیم گرفته اند انتشار کلیه ضمائم این روزنامه 

را متوقف کنند.
به گزارش باشگاه روزنامه نگاران، با این تصمیم، 
ضمیمه های استانی، محله و دوچرخه نیز  تعطیل 
شدند.با کلیه خبرنگاران استانی نیز پس از یک دهه 

فعالیت مستمر قطع همکاری شده است.

از گوشه و کنار


